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WEEK 1
Cases summary



ACCUSATIVE

● direct object: mám psa, vidím kamarádku, mám rád českou hudbu, 
vařím hovězí guláš, kupujeme nový dům …

● prepositions: pro, za, na (purpose + na-places after motion)
To je parfém pro maminku za 1000 korun na Vánoce.
Chceš jet na dovolenou?

● bolet: Maminku bolí hlava. Co vás bolí? Bolí mě ucho.

● verbs + na: čekat/počkat na, dívat se/podívat se na, těšit se na



GENITIVE

● prepositions: do, z, od, u, vedle, bez, kromě, blízko
Byl jsem u doktora. Teď jdu z nemocnice do lékárny.

● verbs: ptát se/zeptat se = to ask, *bát se (bojím se) = to be afraid
Bojím se černé kočky. 

● “of” meaning (noun after noun)
rakovina tlustého střeva, výsledek krevního testu



DATIVE

● prepositions: k/ke, kvůli, díky, proti, naproti
Jdu k doktorovi kvůli zácpě.

● 2nd object: direct object = accusative, 2nd = dative (whom)
Sestra píchne injekci (acc) pacientovi (dat). Vařím polévku (acc) synovi 
(dat).

● verbs (Textbook p. 126): děkovat/poděkovat, omlouvat se/omluvit se, 
pomáhat/*pomoct (pomůžu), rozumět/porozumět …

● phrases: Je mi horko. Motá se vám hlava? Kolik je ti let? Babičce je 
špatně. 



LOCATIVE

● prepositions: v/ve, na (no motion), po, při
Lékař pracuje v nemocnici na pediatrii. Po práci půjde domů. 

Locative is used only after prepositions.


